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Presentation 

This example provides a collection of exercises intended to assist statisticians and water experts in the use of standardized statistical tools for developing comprehensive, consistent and comparable policy relevant information about water.  The example is a complement to the Guidelines for the Collection and Compilation of Water Accounts and Statistics developed by the UN Statistics Division.

The exercises gradually add more elements and details to be considered for understanding the water problems in the fictitious country of the example.  Throughout the exercises the reader will be able to appreciate the value of the statistical tools for integrating complex sets of apparently unrelated data.
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عرض
يقدم هذا المثال مجموعة من التمارين التي تهدف إلى مساعدة خبراء الإحصاء وخبراء المياه في استخدام أدوات إحصائية موحدة لتطوير معلومات شاملة ومتسقة وقابلة للمقارنة حول السياسة المتعلقة بالمياه. المثال هو مكمّل للمبادئ التوجيهية لجمع وتجميع حسابات وإحصاءات المياه التي وضعتها شعبة الإحصاءات في الأمم المتحدة.
التدريبات تضيف المزيد من العناصر والتفاصيل تدريجيا للنظر في فهم مشاكل المياه في بلد وهمي للمثال. خلال التمارين، سيتمكن القارئ من تقدير قيمة الأدوات الإحصائية لدمج مجموعات معقدة من البيانات التي لا علاقة لها على ما يبدو.





شكر وتقدير
تم تصميم هذا المثال من قبل قسم الإحصاء في UNDESA. خلال عملية التصميم والمراجعة، شارك الأشخاص التالية: أليساندرا ألفيري، أبولونيو باسيليو ، كريمة بنسودة ، أشرف دويكات ، راؤول فيجويروا ، فيديريكو غونزاليس-ميدرانو ، كور غرايفلاند ، فابيو هيريرا-أوكامبو ، ماركو أ. جوبرت-فينسينزي ، إيفو آسا ، لورا جونسون ، مارك لوند ، عمر مالك ، سلفادور ماركوني ، ريكاردو مارتينيز - لاغونيس ، مايكل ناجي ، ماركو نيفيز ، ألان راميريز ، ليلى روهد تومسن ، غولاب سينغ ، أناند سوكون ، فرانسوا سولار ، كريستينا تابولتشانس ، سوكول فاكو ، مايكل فاردون ، موشيه ياناي، وفاء أبو الحسن ، كريستوف روحانا.
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Module I:  Basic understanding of the water cycle in the economy




The starting point will be the water cycle in the economy, which will allow us to determine how much water is abstracted from the environment, and how much water returns to the environment.  With this information, in the next module, a more complete understanding of the water cycle will be sought.

It is estimated that the irrigation districts, which supply water to most of the farms, abstract 1 436 million cubic meters of water per year from the rivers, lakes and artificial reservoirs of Unu.  About 22% of the water abstracted is lost in the canals that convey water to the fields.  

There are also independent farmers that abstract their own water.  The abstraction from surface waters by independent farmers is estimated to be 345 million cubic meters per year (hm3/year), and the abstraction of groundwater is 155 hm3/year.  About 10% of the total water abstracted is lost before reaching the fields.  Some fields are irrigated with 40 hm3/year of treated wastewater collected in the sewers of Unu.

Water utilities abstract 420 hm3/year of surface water and 200 hm3/year of groundwater to supply the cities of Unu with drinking water.  Water utilities also desalinate 39 hm3/year of sea water to complement the abstractions of surface and groundwater.  It is estimated that 190 hm3/year of water are lost due to leaks in the water supply network. It is estimated that 350 hm3/year of water are delivered to households and the rest is delivered to the different users connected to the network.  

The businesses that are not connected to the water supply network have their own wells, which abstract about 83 hm3/year of groundwater.

There are thermoelectric plants in Unu that abstract 650 hm3/year of surface water for cooling.  There are also hydroelectric plants that turbinate 19 600 hm3/year of water. 

NOTE: 1 hm3 = 1 million cubic meters = 1 gigaliter = 1 GL.  

Exercises 

1. Review the following standard concepts from the System of Environmental Accounts Central Framework (SEEA-CF): Abstraction, Final Water Use, and Return Flows of Water. 
	
الوحدة الأولى: الفهم الأساسي لدورة المياه في الاقتصاد






أن نقطة الانطلاق هي دورة المياه في الاقتصاد، والتي ستسمح لنا بتحديد كمية المياه المستخرجة من البيئة، وكمية المياه التي تعود إلى البيئة. مع هذه المعلومات، في الوحدة التالية، سيتم البحث عن فهم أكثر اكتمالاً لدورة الماء.


تشير التقديرات إلى أن مناطق الري ، التي توفر المياه لمعظم المزارع ، تقوم بتجريد 436 مليون متر مكعب من المياه سنوياً من الأنهار والبحيرات والخزانات الاصطناعية في Unu.   يتم فقدان حوالي 22 ٪ من المياه المستخرجة في القنوات التي تنقل المياه إلى الحقول.

هناك أيضًا مزارعون مستقلون يقومون بتجريد مياههم الخاصة. ويقدر استخراج المياه المستقلّة من قبل المزارعين المستقلين بنحو 345 مليون متر مكعب في السنة (hm3 / year) ، كما أن استخراج المياه الجوفية هو 155 hm3 / سنة.   يتم فقدان حوالي 10 ٪ من إجمالي المياه المستخرجة قبل الوصول إلى الحقول.   يتم فقدان حوالي 10 ٪ من إجمالي المياه المستخرجة قبل الوصول إلى الحقول.



مرافق المياه تجرد 420 (hm3 / year) من المياه السطحية و (200 hm3 / year) من المياه الجوفية لتزويد مدن Unu بمياه الشرب. كما تقوم مرافق المياه بتحلية 39 (hm3 / year) من مياه البحر لاستكمال تجريد المياه السطحية والجوفية. ويقدر أن 190 (hm3 / year) من المياه تفقد بسبب التسرب في شبكة إمدادات المياه.   وتشير التقديرات إلى أن 350 (hm3 / year) من المياه يتم تسليمها إلى الأسر ويتم تسليم الباقي إلى مختلف المستخدمين المتصلين بالشبكة.


الشركات التي لا ترتبط بشبكة إمدادات المياه لها آبار خاصة بها، والتي تجرد حوالي 83 (hm3 / year) من المياه الجوفية.

هناك محطات كهربائية حرارية في Unu التي تجريدي (650 hm3 / year) من المياه السطحية للتبريد. هناك أيضا محطات الطاقة الكهرومائية التي تعكر 600 19 (hm3 / year) من الماء.

ملاحظة: 1 hm3 = 1 مليون متر مكعب = 1 جيجالتر= 1 GL.

تمارين

1. قم بمراجعة المفاهيم القياسية التالية من نظام الإطار المركزي للحسابات البيئية (SEEA-CF): التجريد، استخدام المياه النهائي، وتدفق العائد من المياه.


The following are the standard definitions provided in the System of Environmental-Economic Accounting, Central Framework (SEEA-CF).  The specific paragraphs in the SEEA-CF, where the definitions can be found, are provided in parenthesis:  

	Abstraction
	Abstraction is defined as the amount of water that is removed from any source, either permanently or temporarily, in a given period of time. 
Water used for hydroelectric power generation, is considered as abstraction and is recorded as a use of water by the abstractor. Water abstracted but not used in production, such as water flows in mine de-watering, are recorded as natural resource residuals. Water abstraction is disaggregated by source and by industry. (SEEA-CF 3.195)

	
Final Water Use
	
Final Water Use is equal to evaporation, transpiration and water incorporated into products. (Also referred to in the SEEA-Water as “water consumption”) (SEEA-CF 3.222)

	
Return Flows of Water
	
Return flows of water comprise water that is returned to the environment. (SEEA 3.210)

	
	




2. Make a diagram of all the interconnected flows of water with the information provided.   Use the template provided.

Stretch Your Thinking

3. Can you provide quantitative estimates of the information that is not provided and that is necessary to quantify all the flows of water, such as, water discharged to the sewers and returns to inland water resources?  You can use coefficients to estimate the final water use (also known as water consumption).




فيما يلي التعريفات القياسية المقدمة في نظام المحاسبة البيئية الاقتصادية، الإطار المركزي (SEEA-CF).   الفقرات المحددة في SEEA-CF، حيث يمكن العثور على التعاريف، تقدم بين قوسين:


	يعرف التجريد بأنه كمية المياه التي يتم إزالتها من أي مصدر، سواء بشكل دائم أو مؤقت، في فترة زمنية معينة المياه المستخدمة لتوليد الطاقة الكهرومائية، تعتبر المياه مجردة ويتم تسجيلها كاستعمال للمياه بواسطة المُستخدِم. يتم تسجيل المياه المجردة والتي ليست مستخدمة في الإنتاج، مثل تدفق المياه في نزح المياه من المنجم، كمخلفات للموارد الطبيعية. تجريد المياه تجزأ حسب المصدر والصناعة. (SEEA-CF 3.195)
	التجريد

	الاستخدام النهائي للمياه يساوي التبخر والنتح والمياه الداخلة في المنتجات.
) يشار إليه أيضًا في نظام SEEA-Water باسم "استهلاك المياه" (SEEA-CF 3.222)
	استخدام المياه النهائي

	تدفقات المياه الراجعة تشمل المياه التي يتم إرجاعها إلى البيئة. (SEEA 3.210)
	تدفقات المياه الراجعة





2. قم برسم بياني لكل تدفقات المياه المترابطة مع المعلومات المقدمة. استخدام النموذج المقدم. 


مرن فكرك

هل يمكنك تقديم تقديرات كمية للمعلومات التي لم يتم توفيرها، و هي ضرورية لقياس كل تدفقات المياه، مثل المياه التي يتم تصريفها إلى المجاري و التي تعود إلى موارد المياه الداخلية؟ يمكنك استخدام المعاملات لتقدير استخدام المياه النهائي (المعروف أيضًا باسم استهلاك المياه).








The final water use or “water consumption,” can be estimated using coefficients determined specifically for each case.  If the coefficients are not available locally, coefficients from other countries in the region may be used in a first stage, and then adjusted based on data from the country.  For the purpose of this exercise, some arbitrary coefficients, based on international data, will be used, as described below

· Hydroelectricity: it will be assumed that all the water turbinated is returned to inland water resources after leaving the power plant.
· Thermoelectricity: it will be assumed that 95% of the water abstracted for cooling is returned to inland water resources.  The rest, 5%, is evaporated.
· Households: it will be assumed that 80% of the water received goes to the sewers, the rest is evaporated.
· Agriculture: it will be assumed 40% of the water used (received from the irrigation districts and abstracted by agriculture) is returned to inland water resources.
· It will be assumed that the different industries and services, other than agriculture, discard 70% of the water received.  

Regarding the destination of wastewater, some assumptions can be made based on the different discharges identified and/or the general known facts of the country or region.  The following assumptions will be made for this exercise:

· The water discarded by industries and services is sent to the sewers, to the sea, and to surface water in equal proportions.
· 40 million cubic meters per year of the water discarded through the sewers is sent to agriculture for reuse (information provided in the statement of the problem).  From the amount not sent to reuse half is sent to surface water bodies and half to the sea.
· 80% of the water discarded by agriculture goes to groundwater and 20% to surface water.



Please stop and check your solutions at this point. Answers to question 5 require assumptions which will feed through into the rest of the exercise. 










يمكن تقدير الاستخدام النهائي للمياه أو "استهلاك المياه" باستخدام معاملات محددة لكل حالة على وجه التحديد. إذا كانت المعاملات غير متوفرة محليًا، فقد يتم استخدام معاملات من دول أخرى في المنطقة في المرحلة الأولى، ثم يتم تعديلها استنادًا إلى بيانات من البلد. لغرض هذا التمرين، سيتم استخدام بعض المعاملات التعسفية المستندة إلى البيانات الدولية، كما هو موضح أدناه

· الطاقة الكهرومائية: من المفترض أن جميع مياه التوربينات تُعاد إلى موارد المياه الداخلية بعد مغادرة محطة توليد الكهرباء.

· الطاقة الحرارية: سيفترض أن 95٪ من المياه المستخرجة للتبريد تعود إلى موارد المياه الداخلية. الباقي، 5 ٪، يتبخر.

· الأسر: يفترض أن 80٪ من المياه التي تصل تذهب إلى المجاري، والباقي يتبخر.

· الزراعة: سيُفترض أن 40٪ من المياه المستخدمة (يتم الحصول عليها من مناطق الري وتستخرج من الزراعة) يتم إرجاعها إلى الموارد المائية الداخلية.

· من المفترض أن الصناعات والخدمات المختلفة، بخلاف الزراعة، تستهلك 70٪ من المياه التي تصل.

فيما يتعلق وجهة مياه الصرف الصحي، يمكن إجراء بعض الافتراضات بناءً على التصريفات المختلفة المحددة و / أو الحقائق العامة المعروفة للبلد أو المنطقة.
سيتم إجراء الافتراضات التالية لهذا التمرين:

· يتم إرسال المياه التي يتم التخلص منها بواسطة الصناعات والخدمات إلى شبكات الصرف الصحي، وإلى البحر، وإلى المياه السطحية بنسب متساوية.
· يتم إرسال 40 مليون متر مكعب من المياه سنوياً من خلال المجاري إلى الزراعة لإعادة استخدامها (المعلومات المقدمة في بيان المشكلة). من الكمية غير المرسلة إلى إعادة الاستخدام، يتم إرسال نصفها إلى المسطحات المائية السطحية ونصفها إلى البحر.
· 80 ٪ من المياه التي يتم التخلص منها بواسطة الزراعة تذهب إلى المياه الجوفية و20 ٪ للمياه السطحية.

يرجى التوقف والتحقق من الحلول الخاصة بك في هذه المرحلة. تتطلب الإجابة على السؤال 5 افتراضات سوف تتغذى في بقية التمرين.



1
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محطة كهرومائية
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Module VI:  Physical supply and use





The diagrams done in modules I and II are useful for constructing the physical supply and use tables, as well as the asset account.

Exercises

1. Construct the supply and use tables using the information provided in module I.   Use the template provided.







































	
الوحدة السادسة: جداول العرض والاستخدام المادي وجداول الأصول




تعتبر المخططات الموجودة في الوحدات 1 و2 مفيدة في إنشاء جداول العرض والاستخدام المادية، بالإضافة إلى حساب الأصول.

تمارين

1. قم بإنشاء جداول العرض والاستخدام باستخدام المعلومات المقدمة في الوحدة الأولى. استخدم النموذج المقدم.
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